
آقای آقاپور چه شد که در سرهنگ ثریا بازی کردید؟
خانم لیلی عاج کارگردان این فیلم را از دوره دانشجویی و 
از حدود 20 سال قبل می شناختم و اجراهای تئاتر ایشان را 
دیده بودم و با همدیگر رفاقتی قدیمی داشتیم ولی با هم 
کار نکرده بودیم تا این که این فیلمنامه را به من پیشــنهاد 
دادند و آن را خواندم و اولین نکته، سوژه انسانی فیلمنامه 
بود که من را جذب کرد و مجموعه اینها باعث حضور من در 

این کار شد.

زمانی که فیلمنامه را خواندید و در حین فیلمبرداری 
و بازی نقش، نکاتی بود که پیشنهاد دهید تا تغییر کند 

یا اصلاح شود؟
بله. نه تنها من که باقی بازیگــران هم در مورد دیالوگ ها 
نظرشان را می گفتند؛ حک و اصلاًح می کردند و اگر چیزی 
غیرمناسب به نظر می رسید تلاًش می کردیم که با همفکری 
همدیگر آن را اصلاًح کنیم و می شود گفت که فیلمنامه وحی 
منزل نبود و در مواقعی که حــس می کردیم می توان آن را 

بهتر کرد نظرمان را اعمال می کردیم.

در مورد سوژه فیلم اطلاعاتی از قبل داشتید؟ یا برای اثر 
مشخصا تحقیقاتی کردید؟

سوژه این فیلم یعنی گروهک مجاهدین خلق از دیرباز در 
جامعه ما مطرح بوده است و از دوره کودکی همه ما بچه های 
دهه 50 این اسم را شنیده بودیم. من اطلاًعاتی داشتم چرا 
که اساسا به تاریخ معاصر و جریان های سیاسی علاًقمند 
بوده و هستم و از دوره نوجوانی مطالعاتی در این باره داشتم 
اما درباره داستان این فیلم که برگرفته از یک داستان واقعی 

وحید آقاپور عنوان کرد؛

»سرهنگ ثریا« به کارگردانی لیلی عاج تازه ترین اثر 
ســینمایی اســت که به موضــوع منافقین پرداخته اســت. 
فیلم داستان خود را بر اساس زندگی واقعی یک زن روایت 
می کند؛ زنی به نام ثریا عبدالــهی با بازی ژاله صامتی که به 
همراه خانواده های دیگر بــه عراق رفتنــد و در کنار پادگان 
اشــرف، کمپ زدند تــا بلکه فرزنــدان فریب خــورده خود را 
بازگرداننــد. »ســرهنگ ثریا« اولیــن تجربه بلند ســینمایی 
خانم عاج اســت که پیشــتر تئاتری با همیــن موضوع روی 
صحنه برده بود. مسولان ســازمان اوج با تماشای نمایش 
از او خواستند اثری سینمایی نیز بســازد. فیلم سال پیش 
برای نخستین بار در جشــنواره فجر رونمایی شــد و توام با 
ســر و صدا بود. ماجرا به حضــور جمعی از پــدران و مادران 
ســالخورده در پردیس ســینمایی ملت برمی گردد که قاب 
عکس فرزندان خود را در دســت داشتند. بغض و اشک و 
صدای آن ها هنگام نمایــش فیلم از اتفاقاتی اســت که در 
حافظه جشــنواره به ثبت رســید... . حالا »ســرهنگ ثریا« 
اکــران عمــومی شــده و بــه ایــن مناســبت بــا وحیــد آقاپــور 
گفت وگــو کرده ایم. در ایــن گفتگو درباره چند پــروژه دیگر 

هم از او پرسیدیم.

است اطلاًعی نداشــتم و همین موضوع هم جذابیت قصه 
را برایم بیشــتر کرد. به خصوص زمانی که فهمیدم چنین 
ماجرایی رخ داده و پدر و مادرهایــی برای ماه ها در جلوی 
اردوگاه اشرف کمپ زده اند. بعدتر مستندهایی را دیدم و در 
اینترنت ســرچ کردم و در مورد مختصات اردوگاه اشرف و 
جو داخل آن تقریبا بی اطلاًع بــودم و در خلاًل کار اطلاًعاتم 
بیشتر شد و همنشــینی اطلاًعات قبلی و اطلاًعاتی که در 
جریان تمرین و ساخت فیلم کسب کردم به من کمک کرد 
که اشراف بیشتری درباره این موضوع و کارکترهای داخل 

اردوگاه اشرف پیدا کنم.

چالش نقش شما در این فیلم چه بود؟
چالش من دو موضوع بود؛ لحظات عاطفی و حزن آلود 
کاراکتری که بازی می کردم؛ یعنی خلیل طاهرزاده )برادری 
که در جستجوی برادرش که در داخل اردوگاه اشرف بود با 

سرهنگ ثریا روایتی مادرانه 
از یک ماجرای تکان دهنده

سارا بقایی  

چون قرار بود نقش دو برادر 
دوقلو را بازی کنم باید می توانستم تمایز 
قابل قبولی در بازیگری بین این دو قائل 

شوم و آنان را به خوبی از هم تفکیک 
کنم. از سوی دیگر برای بازی در نقش 

جلیل طاهرزاده )برادری که عضو 
مجاهدین خلق بود( فرصت کمی 

داشتم، یعنی خیلی زود ریشم را زدم و 
گریمم را عوض کردم و بنا شد سکانس 

جلیل را بگیریم و این کم بودن فرصت از 
چالش های این کار بود
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